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Odrzani nedemokratski izbori na Kosovu i Metohiji
USLOV ZA IZLAZAK NA IZBORE

- SLOBODA ZIVLJENJA I POVRATAK PROGNANIH!
Gracanica, 30. oktobar 2000
KOMENTAR SNV KiM POVODOM REZULTATA LOKALNIH OPSTINSKIH IZBORA NA 
KOSOVU I METOHIJI
Ubedljiva pobeda DSK g. Ibrahima Rugove na lokalnim opstinskim izborima na Kosovu i Metohiji 
predstavlja zasigurno ohrabrujuci momenat koji je u SNV KIM docekan sa prilicno opreznim i suzdrzanim 
optimizmom. Cinjenica je da DSK vazi kao umerena politicka opcija medju kosovskim Albancima ali je isto 
tako poznato da se ova partija nije znacajnije angazovala u suzbijanju posleratnog nasilja protiv Srba i 
manjinskih zajednica u Pokrajini niti je pokazala vecu spremnost za dijalog. G. Rugova je pre rata bio 
poznat vise kao simbol nenasilnog otpora dok je nakon rata svoj politicki rejting osnazio cutanjem i 
koriscenjem brojnih Tacijevih gresaka. Sada se konacno otvara mogucnost da se DSK dokaze i pokaze u 
pravom licu. To posebno vazi za g. Rugovu koji do sada osim uobicajene retorike o demokratiji i 
nezavisnosti nije pokazao svoje preciznije vidjenje buducnosti drustva na Kosovu i Metohiji, narocito u 
pogledu odnosa prema ugrozenim zajednicama. Insistiranje na maksimalistickim ciljevima bez vece 
spremnosti na fleksibilan politicki dijalog u velikoj meri g. Rugovu ne cini automatski covekom koji ce 
omoguciti smirivanje medjuetnickih tenzija u Pokrajini.
SNV KIM od g. Rugove i njegove partije ocekuje konkretne prakticne korake u suzbijanju nasilja i 
otvaranju dijaloga sa Srbima, Romima, Bosnjacima i ostalim zajednicama kao i otvoren stav povodom 
brojnih posleratnih zlocina koji su pocinjeni od strane pripadnika albanske zajednice. Upravo ti konkretni 
potezi, a ne vise reci iza kojih ne stoji konkretna politicka odgovornost bice merilo buduceg odnosa 
medjunarodne zajednice i srpskog naroda prema DSK.
Prvi posleratni lokalni izbori na Kosovu i Metohiji I dalje ostaju pod teskom senkom nesredjene 
bezbednosne situacije, vladavine bezakonja i organizovanog kriminala. Neucestvovanje Srba i znacajnog 
broja Roma na izborima ove izbore ne cini u potpunosti legitimnim sto medjunarodnu zajednicu 
obavezuje da ubuduce pre izbora obezbedi puno postovanje slobode i bezbednost za sve zajednice.
Nakon izbora na Kosovu ocekuje se kako ce se izvrsiti predaja vlasti od strane dosadasnjih 
samoimenovanih OVK opstinskih struktura koje su se u poslednjih nekoliko meseci ozbiljno 
kompromitovale kroz nasilje nad ne-Albanskim zajednicama, sverc, prostituciju i citav niz nezakonitih 
aktivnosti.
Ucesce Srba u opstinskim strukturama:
Sto se tice ucestvovanja Srba u novim opstinskim strukturama ocekuje se da na osnovu predloga srpskih 
organizacija g. Kusner izvrsi imenovanje privremenih srpskih predstavnika u opstinske skupstine. 
Stav SNV KIM jeste da srpski predstavnici moraju da se nadju u sto je vise moguce opstinskih struktura 
sirom Pokrajine jer postojeci zakon o opstinama omogucava da i mali broj srpskih predstavnika moze da 
onemoguci sprovodjenje odluka koje su diskriminatorne za Srbe. Zakonom je predvidjen dvostruki 
sigurnosni ventil bez zvanicnog naziva veta ali i mogucnost direktne apelacije Ombudsmanu i 
Specijalnom predstavniku. Ukoliko bi se srpski predstavnici imenovali samo u vecinskim srpskim 
opstinama, a ne i u sredinama gde su Srbi u manjini otvorio bi se potpuno legalan put za donosenje 
odluka koje bi bile na stetu Srba. Zato je cvrst stav SNV KIM, za razliku od Srpskog pokreta otpora, da 
srpske predstavnike treba imenovati i u sredinama gde su Srbi u manjini. Tamo gde su Srbi u vecini 
postoje mnogo laksi uslovi za rad imenovanih struktura do organizovanja popisa i izbora izabranih 
predstavnika srpskog naroda.

Srpsko Nacionalno Vece Kosova i Metohije
PRETPOSTAVKA ZA IZLAZAK NA IZBORE - SLOBODA ZIVLJENJA
Pristina - Srpsko Nacionalno Vece Kosova i Metohije ocenilo je juce da su lokalni izbori na Kosovu bili 
"preuranjen korak i vrlo grub primer politickog cinizma". Vece podseca da je Rezolucijom 1244 Saveta 
bezbednosti UN predvidjeno ne samo "stvaranje demokratskih institucija" nego i "puno postovanje 
ljudskih prava", ali da, buduci da se on u pokrajini ne postuju, to "onemogucava slobodno ucesce svih 
gradjana na lokalnim izbrima".
Izbori su zbog toga "uslovno legitimni" zato sto "bez pune slobode zivljenja i izrazavanja politicke volje 
svih gradjana ne moze biti istinskih slobodnih izbora".
"Otuda se neucestvovanje Srba na opstinskim izobrima ne moze nazivati bojkotom, jer nije akt namerne 
opstrukcije. Izjave predstavnika UNMIK-a i OEBS-a, koji su neucestvovanje Srba vec okvalifikovali kao 
posledicu Milosevicevog diktata, izbegavsi da spomenu prave razloge za neizlazak na izbore, 
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predstavljaju pokusaj prikrivanja sustinskog neuspeha misije u pogledu bezbednosti i postovanja ljudskih 
prava", navodi se u saopstenju SNV KiM.
Izrazavajuci nadu da ce na vlast, posle izbora, doci "izabrani predstavnici Albanaca na koje ce 
medjunarodna zajednica moci efikasnije da utice u cilju obezbedjenja postovanja zakona i sloboda svih 
gradjana, narocito Srba i Roma", Vece predlaze da UNMIK "privremeno imenuje srpske predstavnike u 
opstinskim strukturama gde god je to moguce kako bi se obezbedilo normalno ucesce srpske zajednice u 
politickom procesu". Vece istovremeno kao "najgrublji akti manipulacije i krsenja osnovnih ljudskih 
prava" ocenjuje insistiranje da Srbi po svaku cenu "ucestvuju u politickom procesu" na Kosovu. (Beta)

Pismo potpredsedniku DSS
JAVNOST ZABORAVILA SRBE IZ ZATVORA U KOSOVSKOJ MITROVICI 
Srbi iz zatvora u Kosovskoj Mitrovici uputili su pismo potpredsedniku Demokratske stranke Srbije i 
predsedniku Regionalnog odbora te stranke za Kosovo i Metohiju Marku Jaksicu u kojem ga podsecaju na 
svoj tezak polozaj i upozoravaju na mogucnost ponovnog strajka gladju. 
Ukazujuci na to da o njihovom zarobljenistvu cute i javnost i Srpsko nacionalno vece iz Kosovske 
Mitrovice, srpski zatvorenici su najavili da ce se njihovi advokati za pomoc obratiti i predsedniku SRJ 
Vojislavu Kostunici. 
Dok albanski zatvorenici svakodnevno protestuju sirom Kosmeta i traze oslobadjanje svojih sunarodnika, 
zatvorene Srbe su svi zaboravili, kaze se u pismu i izrazava nada da ce i Srbi iz zatvora u Kosovskoj 
Mitrovici osetiti pozitivne promene koje se desavaju u zemlji. 

PDS - TESKA POVREDA REZOLUCIJE UN 1244 
Pokret za demokratsku Srbiju (PDS) smatra da lokalni izbori na Kosovu i Metohiji, koji su sprovedeni pod
patronatom Bernara Kusnera, predstavljaju tesku povredu Rezolucije Ujedinjenih nacija 1244 i potvrdjuju
nespremnost administracije UNMIK-a da obezbedi povratak proteranih Srba sa Kosmeta. 
Kako se navodi u jucerasnjem saopstenju te stranke, mir i demokratski odnosi na multietnickom Kosmetu
mogu da se obezbede samo ako se na Kosmet vrate proterani Srbi i dosledno primeni Rezolucija UN
1224. 

Nezvanicni rezultati lokalnih izbora na Kosovu i Metohiji
UBEDLJIVA POBEDA RUGOVINOG DSK 
Demokratski savez Kosova Ibrahima Rugove, prema nezvanicnim rezultatima, odneo je ubedljivu pobedu 
na lokalnim izborima na Kosovu i Metohiji 28. oktobra. 
Kako su kasno sinoc preneli mediji na albanskom jeziku, DSK je, prema podacima iz izbornog staba te 
partije, u Pristini dobio 63 odsto glasova a u Kosovskoj Mitrovici 66 odsto. 
Rugova je sinoc izjavio da je "nezavisnost Kosova jedini cilj", ne odbacujuci mogucnost novih izbora za 
Srbe, niti eventualnih susreta sa predsednikom SRJ Vojislavom Kostunicom. 
Celnik Demokratske partije Kosova Hasim Taci je, kako prenose ti mediji, priznao izborni poraz i cestitao 
Rugovi. Taci je rekao da je njegova partija pobedila samo u drenickom kraju i Kacaniku, tradicionalnim 
uporistima bivse OVK. 
UNMIK policija je saopstila da je tokom izbora na birackim mestima uhapseno 26 osoba i da ozbiljnih 
incidenata nije bilo. 
Ocekuje se da ce Organizacija za evropsku bezbednost i saradnju danas saopstiti prve preliminarne 
rezultate lokalnih izbora na Kosmetu, na koje nisu izasli Srbi i drugo nealbansko stanovnistvo. 

BOMBASKI NAPAD U SEVERNOM DELU KOSOVSKE MITROVICE 
Kosovska Mitrovica 30. oktobra - Veceras oko 21.30 nepoznati napadaci izvrsili su bombaski napad na
porodicnu kucu Sakiba Nalbana, pripadnika turske nacionalnosti, u severnom delu Kosovske Mitrovice. 
Ova kuca nalazi se na rubu bosnjacke mahale u kojoj zivi oko 2.000 Albanaca, nekoliko stotina 
muslimana i isto toliko Srba. Zrtava i povredjenih, na srecu, nije bilo. Inace, ovo je treci bombaski napad 
za poslednjih mesec dana na porodicni dom Nalbana. Pocinioci su po pravilu, koristeci okrilje mraka, 
uvek bezali sa mesta napada. citav kvart blokirali su francuski vojnici u sastavu Kfora, nastojeci da 
pronadju napadace. 

U Gracanici otvoren Biro za nestale
KAMEN TEMELjAC NA PUTU NADE
Gracanica - Sef Unmika Bernar Kusner i predsednik SNV KiM vladika Artemije juce su u Gracanici svecano 
otvorili Biro za nestala i zatvorena lica. "Medjunarodni komitet Crvenog krsta, Unmik, VRIK, OEBS, 
UNHCR, imaju razlicite brojeve nestalih koje se krecu od 550 do 1.000. Sve porodice ce moci da se 
sretnu sa predstavnicima tih organizacija u ovoj kancelariji. Zajedno ce naci nacina kako da rese 
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probleme i da dobiju psiholosku ali i finansijsku pomoc. Dolaskom predsednika Kostunice na mesto 
predsednika SRJ bice omogucen dijalog izmedju Beograda i Pristine i verujem da ce se lakse saznati sta 
je sa nestalim ljudima kako Albancima tako i Srbima. Ova kancelarija predstavlja kamen temeljac na putu 
u buducnost, na putu ka nadi", rekao je Bernar Kusner prilikom ceremonije otvaranja.
P. Jeknic

Ocena clana Izvrsnog odbora SNV
ZA SRBE NEMA RAZLIKE IZMEDjU RUGOVE I TACIJA
Kosovska Mitrovica, 30. oktobra - Clan Izvrsnog odbora Srpskog nacionalnog veca kosovskomitrovackog 
regiona Milan Ivanovic ocenio je danas da za Srbe na Kosmetu izborna pobeda Demokratske stranke 
Kosova, koju predvodi Ibrahim Rugova, nad Tacijevom Demokratskom partijom Kosova nema nikakvog
znacaja. 
Program je isti, a zajednicki cilj nezavisnost Kosova i Metohije i stvaranje velike Albanije, izjavio je
Ivanovic. 
Prema njegovom misljenju, Albanci na Kosmetu su procenili da im je lakse da taj cilj ostvare preko 
Rugove, koji vazi kao umeren politicar. 
Nezavisnost Kosmeta kojoj teze Albanci, medjutim, kako smatra Ivanoviz, vodi cepanju Jugoslavije i 
Srbije i novim ratovima na Balkanu. 
Ivanovic je dodao da Albanci imaju sustinsku autonomiju u okviru Srbije i Jugoslavije, ali i da Srbi imaju 
pravo na istu takvu autonomiju na Kosovu i Metohiji. 
Na pitanje sta ocekuje posle izbora Rugove, Ivanovic je rekao da bi ona trebalo da vodi smirivanju nasilja 
prema Srbima, "ukoliko se zaista radi o umerenoj liniji". 
"U suprotnom, bice nastavljeni zlocini prema Srbima, nasilje, pritisak i kupovina srpskih stanova, jednom 
recju, nastavak etnickog ciscenja srpskog naroda", ocenio je Ivanovic.

U SREDU 1. 11. 2000. U SRPSKOJ PATRIJARSIJI POCINjE VANREDNO ZASEDANjE 
SVETOG ARHIJEREJSKOG SABORA SPC
Sazvana zbog pitanja skolstva u okrilju Crkve, "crkvena skupstina" ce se, kako se ocekuje u episkopatu, 
baviti i politickim angazovanjem nekih arhijereja u predizbornoj kampanji 
Sutra u Patrijarsijskom dvoru Srpske pravoslavne crkve pocinje vanredno zasedanje Svetog arhijerejskog 
sabora Srpske pravoslavne crkve, na kojem ce glavna tema dnevnog reda biti "pitanja crkvene prosvete i 
rad crkveno- prosvetnih ustanova". U episkopatu se, medjutim, najavljuje da ce se na svom jesenjem 
visednevnom zasedanju "crkvena skupstina" baviti i odgovornoscu pojedinih srpskih vladika zbog 
njihovog javnog stavljanja na stranu prethodnog rezima u predizbornoj kampanji. To, uostalom, od 
Sabora - kao najviseg jerarhijskog predstavnistva zaduzenog za presudjivanje po "nesuglasicama izmedju 
arhijereja i Svetog sinoda i arhijereja i patrijarha" - ocekuju i vernici Srpske crkve u zemlji i rasejanju, 
podseca se u episkopatu. U Srpskoj patrijarsiji se u prilog tome saznaje da su kod patrijarha Pavla vec 
dolazile delegacije iz pojedinih mesta trazeci da se dobro znani "crveni" episkopi - koji su javno pokazivali 
i iskazivali svoju podrsku levicarskim partijama sklone iz eparhija poverenih im na upravu i, u najblazem 
slucaju, povuku u manastire i daleko od svakog javnog angazovanja. Tako je delegacija vernika Srpske 
pravoslavne crkve iz Novog Pazara, koju je nedavno primio Njegova svetost patrijarh srpski gospodin 
Pavle, trazila da se vladika milesevski Filaret beskompromisno "ukloni" zbog toga sto se, i pored apela 
Sinoda "svim svestenim licima da se uzdrze od javne podrske bilo kojoj od politickih partija", ipak javno 
ukljucio u predizbornu kampanju na strani Slobodana Milosevica, oglasavajuci se na tu temu u emisiji 
RTS i na stranicama "Politike". 
Na pitanje: ima li prema crkvenim pravilima osnova za utvrdjivanje krivice vladika koji su se, direktno ili 
indirektno, odnosno javno ili "ispod zita" ukljucili u predizbornu kampanju sad vec porazenog rezima, u 
Srpskoj patrijarsiji se napominje da je clanom 69. Ustava Srpske pravoslavne crkve propisan delokrug 
angazovanja Svetog arhijerejskog sabora. U stavu 27. pomenutog clana stoji da "crkvena skupstina" u 
prvoj i poslednjoj instanci sudi o "nesuglasicama" izmedju arhijereja i Sinoda ("crkvene vlade") i 
arhijereja i patrijarha. U konkretnom slucaju, znaci, Sabor bi imao zakonskog osnova da raspravlja o 
krivici episkopa milesevskog Filareta zbog nedvosmislene politicke podrske Slobodanu Milosevicu u 
predizbornoj kampanji. 
Vanredno zasedanje Svetog arhijerejskog sabora SPC, koje ce poceti sutra zajednickom molitvom svih 
vladika iz zemlje i rasejanja u Pridvornom hramu Patrijarsijskog dvora, vec privlaci paznju javnosti iako 
se zna da ce biti, kao i sva prethodna zasedanja, iza zatvorenih vrata. Javnost se, medjutim, jos vise 
interesuje da li ce se - cak i ako se na dnevni red naknadno stavi razmatranje odgovornosti vladika zbog 
neprimerenog javnog politickog angazovanja - "crkvena skupstina" baviti i onim arhijerejima koji su "levi 
blok" podrzavali iz pozadine? U svakom slucaju, odluke Sabora na pomenutu temu - ako ih, uopste, bude 
- ne mogu ostati tajna. 
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Mirjana Kuburovic - POLITIKA

JUGOSLAVIJA NE MOZE DA PRIZNA REZULTATE IZBORA NA KOSOVU I METOHIJI
Lokalnim izborima na Kosovu i Metohiji, na kojima nisu ucestvovali Srbi, dovedeno u pitanje ostvarivanje 
Rezolucije 1244 Saveta bezbednosti UN - kaze se u saopstenju iz kabineta predsednika SRJ 
Lokalni izbori na Kosovu i Metohiji, koji su odrzani 28. oktobra, doveli su u pitanje ostvarivanje Rezolucije 
1244 Saveta bezbednosti Ujedinjenih nacija, saopsteno je juce iz kabineta predsednika Savezne 
Republike Jugoslavije dr Vojislava Kostunice. 
U saopstenju se navodi da "na izborima nisu ucestvovali Srbi, tako da ce organi lokalnih vlasti biti bez 
njihovih izabranih predstavnika. 
Izbori po svojim rezultatima znacajno doprinose legalizovanju monoetnickog drustva, koje je pocelo da 
se stvara odlaskom sa Kosova i Metohije Srba i ostalih nealbanskih etnickih zajednica. 
Tome nazalost doprinose civilna i vojna misija UN, kao i Organizacija za evropsku bezbednost i saradnju 
kojoj je Bernar Kusner poverio organizovanje ovih izbora. 
Zbog svega toga SRJ ne moze da prizna rezultate lokalnih izbora i apeluje na medjunarodne cinioce da 
konacno krenu u puno sprovodjenje Rezolucije 1244 Saveta bezbednosti UN", zakljucuje se u saopstenju 
iz kabineta predsednika SRJ. 

PUCNJI NA GLASACKOM MESTU U PRISTINI
OEBS je saopstio da je na dva glasacka mesta u Pristini doslo do tesih incidenata. Na jednom su u kuci 
polomljena stakla na prozorima, a na drugom glasackom mestu pucano je iz automobila koji je bio u 
pokretu. Na tom glasackom mestu, na kome je bilo dosta sveta, niko nije povredjen, pa je pola sata 
kasnije nastavljeno glasanje. 

PARIZ: FARSA PRIPREMANA VISE MESECI
Kosmet je sastavni deo Jugoslavije - to je cvrst stav gotovo celokupne medjunarodne zajednice i 
predsednika Vojislava Kostunice, pa stoga izbori koji se danas odrzavaju na Kosmetu u reziji Bernara 
Kusnera nailaze na sve otvorenije kritike zapadnih diplomata, ukazano je juce u Parizu. 
Posle pobede Vojislava Kostunice na prvim neposrednim predsednickim izborima u SR Jugoslaviji "vise 
nijedan zapadni drzavnik nije pomenuo Kusnerove izbore", pise pariski "Mond". 
Francuska sredstva informisanja, poput pariskog "Monda", vide u tim izborima farsu pripremanu vise 
meseci. U njima ucestvuju "iskljucivo Albanci posto snage UNMIK-a i Kfora nisu uspele da garantuju 
bezbednost i ostanak Srba", posle povlacenja jugoslovenske vojske i policije iz juzne srpske pokrajine, 
pise francuski dnevnik. 
"Kusner je ponovo na meti vise ili manje otvoreno izrazenih kritika u diplomatskim krugovima", istice 
"Mond" naglasavajuci da on s tim "krajnje nesvrsishodnim izborima predstavlja danas smetnju". 
Srbi bojkotuju danasnje Kusnerove izbore, istice francuski dnevnik "La kroa" i dodaje da nevladine 
organizacije negativno ocenjuju uslove u kojima se izbori odrzavaju, jer pripadnici takozvane OVK, iako u 
civilu, ne zele da se odreknu svojih separatistickih aspiracija. 
Analiticar dnevnika "La kroa" u komentaru pod naslovom "Kosovo koje tek treba graditi" naglasava da je 
administracija Ujedinjenih nacija u ovom slucaju "pokazala sva svoja ogranicenja". 

GORANCI NE IZLAZE NA GLASANJE
U ovom trenutku ne postoje bezbednosni uslovi za odrzavanje lokalnih izbora naKosovu i Metohiji sve 
dok albanske bande, bez ikakvih sankcija, i dalje vrse zlocinenad nealbanskih zivljem. Goranci ce na 
izbore izaci samo ako u Pristini takav dogovorbude postignut sa predstavnicima ostalih nealbanskih 
zajednica na Kosovu, i, ako seod predstavnika OEBS i Unmik dobiju garancije o bezbednosti galsanja, 
istakao jeOrhan Dragas, predsednik Saveta Goranske nacionalne zajednice, na sastanku saMisijom OEBS 
u Pristini.

BERLIN:
KUSNEROVO UVEZBAVANJE DEMOKRATIJE
Nemacka stampa reagovala je vrlo saroliko na opstinske izbore na Kosmetu, koje je raspisao sef 
UNMIK-a Bernar Kusner. 
Konzervativni listovi, poput berlinskog "Velta", hvale ih kao "prve slobodne izbore" u istoriji pokrajine, 
dnevnici liberalno-leve orijentacije kao sto su minhenski "Zidojce cajtung" i frankfurtski "Frankfurter 
Rundsau" izbegavaju tu po mnogo cemu neprijatnu temu, a list umerene levice "Nojes Dojcland" iz 
Berlina ocenjuje da kosmetski izbori ne samo sto nisu slobodni, vec i da nimalo ne doprinose stabilizaciji 
situacije u pokrajini. 
Stavise, valja se bojati, pise "Nojes Dojcland", da ce izbori pre posluziti legalizovanju etnickog ciscenja i 
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povecanju napetosti medju kosmetskim Albancima nego ucvrscenju mira. 
List posebno kritikuje sefa UNMIK-a Bernara Kusnera, podsecajuci da je Rezolucija 1244 Saveta 
bezbednosti Ujedinjenih nacija osnovica na kojoj bi on trebalo da deluje na Kosmetu. "U praksi, 
medjutim", pise berlinski dnevnik, "Kusner je potpuno 'zaboravio' da ta rezolucija uopste postoji, pa je 
Kosovo danas prakticno postalo protektorat NATO-a umesto da se postuje zakljucak pomenutog 
dokumenta UN da je Kosovo i dalje sastavni deo SR Jugoslavije odnosno Srbije, ciji suverenitet se mora
postovati". 
"Kusnerovo uvezbavanje demokratije je daleko od toga da doprinosi stabilizaciji Kosova, a sigurno je i da 
ne doprinosi demokratizaciji Srbije", zakljucuje list umerene nemacke levice. 

Pomoc Holandije
CETIRI MILIONA DEM ZA PUTEVE NA KOSOVU
Gracanica, Beograd - Kako je Norbert Bot, predstavnik vlade Kraljevine Holandije obavestio predstavnike 
Srpskog nacionalog veca Kosova i Metohije, holandska vlada uplatila je cetiri miliona nemackih maraka, 
kojima ce se finansirati izgradnja puteva izmedju srpskih sela u centralnom delu Kosova i Metohije.
Rec je o putevima izmedju sela Preoce i Kosova Polja, Laplje Selo-Livadje I takozvani zeleznicki put koji 
ide paralelno sa prugom izmedju Kosova Polja i Lipljana. Bot je rekao da je u organizaciji vlade Holandije 
oformljen Fond za pomoc manjinskim zajednicama na Kosovu i Metohiji iz koga ce se finansirati manji 
projekti vredni do 100.000 DEM. Do kraja godine u fond ce biti uplaceno 250.000 americkih dolara.
J. T.

Britanski Gardijan o mogucem zaokretu SAD prema Kosovu
NEZAVISNOST UBRZANO POSTAJE REALNOST
Beograd - SAD su spremne da raskinu jedinstveni front sa saveznicima priznajuci prvi put mogucnost 
nezavisnosti Kosova, pise juce londonski dnevnik Gardijan. Taj zaokret u politici razgnevice Britaniju i 
druge saveznike iz redova NATO i zapretiti prekidom dobrih odnosa sa Moskvom, ocenjuje list.
NATO i Savet bezbednosti UN isticu da bi Kosovo trebalo da ostane suvereni deo Jugoslavije. Britanski 
zvanicnici su nedavno iskljucili opciju nezavisnosti za Kosovo tvrdnjom da bi dalja fragmentacija Balkana 
povecala nestabilnost u regionu. Gardijan dodaje da je jedan visoki americki zvanicnik u Pristini, koji je 
proteklu sedmicu proveo sa Holbrukom, prvi put osporio uvrezeno tumacenje Rezolucije UN, rekavsi da 
ona "izricito priznaje teritorijalni integritet SRJ, ali da to ne znaci da Kosovo ne moze biti nezavisno".
Do slicnog zakljucka dosli su i pravnici americke vlade koji su proteklih nedelja detaljno analizirali njen 
sadrzaj, dodaje Gardijan. Americki izvor smatra da nezavisnost ubrzano postaje realnost na terenu 
Kosova jer je skoro polovina Srba napustila pokrajinu, dok Albanci uspostavljaju sopstveni pravosudni i 
politicki sistem. Gardijan, medjutim, dodaje da je malo verovatno da ce Amerikanci u blizoj buducnosti 
javno progovoriti o promeni svog stava, jer bi time mogli da potkopaju novog demokratski izabranog 
predsednika SRJ. (Beta)

Sudjenje dvojici kosovskih Srba za genocid
KONTRADIKTORNA SVEDOCENJA
Kosovska Mitrovica- Sudjenje kosovskim Srbima Miroslavu Vuckovicu i Bozuru Bisevcu, za krivicno delo 
genocida nastavice se danas pred Okruznim sudom u Kosovskoj Mitrovici. Tuzilac Vuckovica i Bisevca, 
kome se sudi u odsustvu tereti da su za vreme ratnog stanja prosle godine u kosovskim selima Suvi Do i 
Gusgevac zajedno sa NN licima primorali albanske zitelje da pobegnu iz svojih domova koje su kasnije 
pljackali i palili. Optuzeni su i za ubistvo starice Nazire Sahiti jer su navodno spalili kucu "iako su znali da 
se ona u njoj nalazi", navodi se u saopstenju Fonda za humanitarno pravo.
Na dosadasnjim pretresima pet svedoka optuzili su Vuckovica i Bisevca da su, pored dela za koje se 
terete, mucili i ubijali civile.
Branioci okrivljenih su prilikom ispitivanja svedoka ukazivali na njihove kontradiktorne izjave. Neka 
svedocenje su bila u suprotnosti i sa izjavama iz istraznog postupka.
Vuckovic je uhapsen 23. avgusta i u istraznom postupku negirao je sve optuzbe.

JIRZI DINSTBIR: PREUZETI ODGOVORNOST
Prag - Specijalni izvestilac Ujedinjenih nacija za ljudska prava u bivsoj Jugoslaviji Jirzi Dinstbir ocenio je 
da su lokalni izbori na Kosovu u ovim okolnostima problematicni, jer ce samo "zapecatiti" proterivanje 
Srba iz pokrajine.
Ceski diplomata je podsetio da su izborima prethodili etnicko ciscenje nealbanskog zivlja, teroristicki 
napadi, zastrasivanja i problemi oko registrovanja nealbanskih biraca, i dodao da bi izbori imali smisla 
samo kada bi svi postovali demokratske principe i priznali njihove rezultate. Ceski diplomata je ponovio 
da medjunarodna zajednica, olicena na Kosovu u UNMIK-u i Kforu, mora da preuzme svoj deo 
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odgovornosti za tako masovno krsenje ljudskih prava manjinskog stanovnistva i odbio tezu o "razumljivoj 
osveti" kosovskih Albanaca nad Srbima. (Beta)

Prema pisanju Sandej telegrafa
OVK JE I DALJE PRETNJA
London - Londonski Sandej telegraf u jucerasnjem broju pise da su britanski pripadnici Kfora pokrenuli 
do sada najobimniju akciju otkrivanja lanaca organizovanog kriminala i tajnih skladista oruzja na Kosovu, 
prenosi radio Bi-Bi-Si. Najveci uspeh Britanci su zabelezili kada su nedavno uhapsili jednog od bivsih 
komandanata Oslobodilacke vojske Kosova Sabita Gecija, za koga se veruje da je bio umesan u trgovinu 
drogom, prostituciju i reketiranje.
Glavni izazov za britanske vojnike bice da pronadju skladista Kosovskog zastitnog korpusa, ciji se 
komandant Agim Ceku pred Kforom hvalio da se ta sklonista ne mogu pronaci. Pripadnicima Kfora 
koristice poznavanje polozaja OVK iz vremena vazdusnih udara NATO, kada su sa njima odrzavali veze, 
pise Sandej telegraf. U tekstu se navodi izjava komandanta britanskog sektora Roberta Fraja da je akcija 
zaplene oruzja pokrenuta kako bi se umanjio broj sporadicnih napada, ali i sprecilo reaktiviranje OVK, sto 
je, prema njegovim recima, najveca pretnja u narednih godinu dana. (FoNet)

Izjava profesora Vojina Dimitrijevica
NEMA NEZAVISNOSTI ZA KOSMET
Razgovore o statusu Kosova treba povesti u mirnijem tonu, koristeci okolnost da je medjunarodna 
zajednica ionako preuzela privremeni protektorat nad njim, izjavio je juce profesor medjunarodnog prava
i direktor Beogradskog centra za ljudska prava Vojin Dimitrijevic. 
Govoreci o sve ucestalijim predlozima da Kosovo stekne nezavisnost, Dimitrijevic istice da su svi koji su 
zasnivali svoju strategiju na pretpostavci da ce Slobodan Milosevic "vecno trajati" i na ruznom imidzu 
Jugoslavije zbunjeni naglom promenom i prestankom identifikacije Milosevica sa drzavom. 
Na Kosovu je, prema Dimitrijevicevim recima, vrlo jak secesionisticki pokret, ali su "zbog Milosevicevog 
pada verovatno najtuzniji kosovski Albanci i njihovi ekstremisticki lideri". 
Ta promena obojena je i emocionalno, jer bivsi predsednik nije smenjen samo izborima, vec i 
impresivnom akcijom gradjana Srbije, ali to, po misljenju Dimitrijevica, ne treba da zavara, buduci da, 
kao i svaka nagla popularnost, ne moze dugo da traje. 
Dimitrijevic istice da se strategija velikog broja kosovskih Albanaca, pa i onih umerenijih, oslanjala na to 
da se niko nece protiviti secesiji Kosova od Miloseviceve Srbije. 
Oni sada moraju da se pomire da je odnos Kosova i "normalne" Srbije drugaciji i da pocinje da jaca neka
vrsta saosecanja svih svetskih vlada koje strahuju od dezintegracije svojih drzava, kaze Dimitrijevic. 
Profesor Dimitrijevic time tumaci i neslaganje sa predlozima ekspertskog tima Ujedinjenih nacija o 
"uslovnoj nezavisnosti. Taj tim je, po njegovim recima, sastavljen pretezno od ljudi sa simpatijama za 
potrebe manjina za samoopredeljenje. 
"Otcepljenje Kosova ne dozvoljavaju medjunarodna zajednica i velike sile", istakao je Dimitrijevic, jer bi 
ono "moglo da izazove nerede u Makedoniji i Albaniji, jacanje Saljija Berise i njemu slicnih". 
Potrebno je voditi normalan dijalog, koji je, kako je naglasio, sa umerenim Albancima propusten, 
delimicno i njihovom krivicom, jer su dopustili da ih potisne ekstremisticko-teroristicki i kriminalni
element. 
"Uz izvestan napor koji sami treba da ucinimo, a ne da nam drugi sa strane propisuju sta da radimo, 
moze da se stvori status autonomije Kosova, bez potrebe da se zaodeva u forme federalnih elemenata ili 
neceg drugog", rekao je Dimitrijevic. 
Potrebno je, takodje, oduzeti romanticarski naboj koji na Kosovu postoji, razumeti okolnosti i pronaci 
resenja u kojima bi Srbi odredili sta im je vazno, ukazao je Dimitrijevic. 
"Vazna je sustina a ne naziv - mozete imati autonomiju koja je de fakto federalni element, kao sto je 
ranije bila Vojvodina", zakljucio je profesor Dimitrijevic. 
Povodom sutrasnjih lokalnih izbora na Kosmetu Dimitrijevic je rekao da je njihovo odrzavanje
preuranjeno. 
"Oni koji imaju iskustva sa Albancima, koji su sve izbore u Srbiji bojkotovali, trebalo je da ocekuju i da ce 
Srbi bojkotovati ove izbore", naglasio je on. 

KOSTUNICA I PATRIJARH PAVLE RAZGOVARALI SA RUSKIM PATRIJARHOM ALEKSIJEM II
NECE SE ZABORAVITI POMOC RUSKE CRKVE TOKOM BOMBARDOVANJA NATO
Jugoslovenski predsednik Vojislav Kostunica i patrijarh srpski Pavle razgovarali su danas u manastiru
Svetog Danila u Moskvi sa patrijarhom moskovskim i cele Rusije Aleksijem II o najnovijim zbivanjima u
Jugoslaviji i na Kosmetu. 
Ne mozemo da se ne setimo bombardovanja NATO i rusenja pravoslavnih svetinja na Kosovu: ruski 
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patrijarh Aleksije II pozdravlja Vojislava Kostunicu i srpskog patrijarha Pavla 
Tom prilikom, Aleksij II je istakao znacaj ocuvanja teritorijalnog integriteta SR Jugoslavije. 
"Uz svo postovanje koje imamo za samoopredeljenje naroda, smatramo vaznim da Jugoslavija sacuva 
svoje jedinstvo", rekao je ruski patrijarh. 
Aleksij II je iskazao zahvalnost jugoslovenskom predsedniku zbog njegovih napora da izvede zemlju iz
krize. 
"Mi ne mozemo da se ne setimo teskih vremena koje je prezivela Jugoslavija: bombardovanja NATO i 
rusenja pravoslavnih svetinja na Kosovu", rekao je ruski patrijarh. 
Patrijarh Aleksij je, tokom bombardovanja NATO nase zemlje, dosao u Beograd, u mirotvornu misiju i 
tom prilikom zatrazio da se prekine nasilje i svi sporovi rese mirnim putem. 
Predsednik Kostunica je, tokom susreta sa ruskim patrijarhom, izrazio zahvalnost ruskom narodu i 
pravoslavnoj crkvi za pomoc i podrsku u teskim vremenima za nasu zemlju. 
"Mi nikada necemo zaboraviti pomoc Ruske pravoslavne crkve i podrsku ruskog rukovodstva u periodu 
bombardovanja", rekao je Kostunica.

DNEVNA SAOPSTENJA SRPSKOG NACIONALNOG VECA Kosova i Metohije

Gracanica, 29. oktobar 2000
FINANSIJSKA POMOC ZEMALJA EU NAMENJENA SRPSKIM SREDINAMA NA
KOSOVU I METOHIJI
(najvazniji projekti u srpskim sredinama)
SNV KIM je primilo od g. Havijera Solane i Generalnog Sekretarijata Saveta EU detaljnu listu projekata 
koje evropske zemlje EU finansiraju u srpskim sredinama na Kosovu i Metohiji. U listu nisu ukljuceni 
projekti koje finansira Vlada SAD.
Veliki broj projekata je radjen na inicijativu ili u koordinaciji sa SNV KIM koje ce preko svojih predstavnika 
u privremenoj administraciji nastaviti dalju saradnju sa EU u cilju finansiranja novih projekata vaznih za 
opstanak srpskog naroda na Kosovu i Metohiji. U nastavku saopstenja navodimo najvaznije projekte u 
srpskim sredinama sa novcanim iznosima koje doniraju zemlje clanice EU:
- Obnova i oprema dva dispanzera u Kosovskoj Kamenici - DEM 42.300 (Francuska)
- Otvaranje srpske radio stanice u Gnjilanu - DEM 10.000 (Francuska)
- Pokretanje proizvodnje u hladnjaci u Gnjilanu - DEM 24.703 (Francuska)
- Stampanje srpskih novina u Gnjilanu- DEM 10.053 (Francuska)
- Oprema za srednje skole u K. Kamenici - DEM 17.900 (Francuska)
- Pomoc radio stanici Kontakt u Pristini - DEM 50.000 (Francuska)
- Otvaranje dva internet centara u srpskim enklavama - DEM 47.000 (Francuska)
- Programi "Otvorenog Univerziteta" u Vitini i gnjilanskom kraju - DEM 45.100 (Francuska)
- Finansiranje dva konsultanta za komunikacije - DEM 47.000 (Francuska)
- Obnova osnovne skole u selu Tomance - DEM 29.700 (Francuska)
- Obnova dve skole u selima Kustovo i Svinjare - DEM 107.500 (Francuska)
- Oprema skole Sv. Sava u Mitrovici - DEM 10.000 (Francuska)
- Oprema klinike SIMONIDA u Gracanici (Lekari sveta) - DEM 146.000 (Grcka)
- Obnova skole Branko Radicevic u Obilicu - DEM 19.400 (Italija)
- Obnova medicinskog dispanzera u Priluzju - DEM 91.500 (Luksemburg)
- Mesecni iznos za finansiranje mikro projekata, obnovu i razvoj opstine Leposavic (Luksemburski KFOR) 
- DEM 12.400 mesecno (Luksemburg)
- Luksemburg je od avgusta 1999. godine finansirao:
Obnovu skole u Socanici, obnovu zeleznicke stanice u Slatini, obnovu zel. stanice u Socanici, oprema 
skola u Leposavicu, obnova farme peradi u Leposavicu, popravka autobuskih stajalista u Leposavicu, 
obnovu skolskih prostorija u Gornjoj Socanici, obnovu lecilista u Socanici, sanitarne instalacije u skoli u 
Vuci i Gornjoj Socanici, grejanje u skoli u Socanici, pcelinje kosnice za opstinu Leposavic, popravku 
puteva u Leposavicu i dr, ukupno - 135.000 (Luksemburg) 
- Asfaltiranje puteva u sklopu operacije "Trojan" - DEM 1.878.838 (Holandija)
- Nabavka ogrevnog drveta za selo Gracanicu - DEM 100.000 (Svedska)
- Obnova skole u Gracanici - DEM 40.000 (Svedska)
- Mali projekti za srpske povratnike (Slivovo) - DEM 16.000 (Britanija)
- Razni projekti za poboljsanje zivota kosovskih Srba - DEM 192.000 (Britanija)
- Projekat srpske radio stanice KIM u Caglavici (SNV KIM)
- DEM 144.000 (Britanija)
- DEM 15.000 (Grcka)
- DEM 85.000 (Nemacka)
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- DEM 47.000 (Francuska)
(Trenutno je u toku montiranje opreme i pocetak rada stanice se ocekuje za dve nedelje)
- Nemacka finansijski obezbedjuje sprovodjenje vise projekata u srpskim sredinama kao sto su:
Grejni blok za Strpce, pomoc komunalnim sluzbama u Mitrovici, Velikoj Hoci i Orahovcu, izgradnju male 
skole za srpsku decu u Orahovcu, pomoc gradjevinskom materijalu za Hocu i Orahovac, autobusku 
sluzbu za Srbe u Velikoj Hoci, popravku elektricne mreze i seoskog centra u Velikoj Hoci. Novac ce biti 
obezbedjen iz donacije nemacke vlade za potrebe Srba i manjinskih zajednica u iznosu od 
- 1.000.000 DM (Nemacka)
- Projekat otvaranja lokalnih kancelarija (Program za koegzistenciju) - DEM 424.000 (Francuska)
- Iz EU fonda za opstinske i lokalne investicije predvidjeno je zakljucivanje dva sporazuma u opstini 
Zvecan (za puteve i za sistem grejanja) - DEM 410.000 (EU)
- Rekoknstrukcija zeleznicke linije Pristina-Mitrovica-administrativna granica sa uzom Srbijom u koju je do
sada ulozeno - DEM 1.700.000 (Svedska)
- Rehabilitacija kompleksa Trepca - DEM 1.500.000 (Francuska)
- Projekat pomoci bolnici u Kosovskoj Mitrovici - DEM 500.000 (EU budzet)
Ovaj projekat je trenutno pod suspenzijom zbog problema oko albanskog osoblja u bolnici
- Od novca koji donira EU predvidjena je popravka vodovoda u Mitrovici, pomoc nekolicini srpskih 
preduzeca severno od reke Ibra, pomoc srpskoj zajednici u zgradi YU programa u Pristini. 
- Iz EU fonda za obnovu sela ostvareno je vec nekoliko projekata na podrucju Gracanice (obnova 
komunalne mreze u romskom delu sela, uredjenje prostora oko doma kulture, a planirano je i uredjenje 
prostora za pijacu)
- Preko departmana za poljoprivredu u kome je ko-nacelnik Dragan Nikolic, clan SNV KIM iz Pasijana kod 
Gnjilana planira se vise ulaganja u razvoj poljoprivrede i kupovinu poljoprivrednih masina u srpskim 
krajevima.
U najvecem broju ovih projekata zaposleni su lokalni Srbi sto omogucava barem privremeno zaposlenje 
znacajnog broja nezaposlenih u srpskim sredinama.
PLANIRANI PROJEKTI KOJE CE FINANSIRATI ZEMLjE EU:
Za sada se u srpskim sredinama planira vise novih projekata cije se sprovodjenje ocekuje narednih 
meseci:
Nova donacija od DEM 102.000 je trenutno u pripremi za pomoc srpskoj zajednici iz Francuske. 
Finansiranje procesa povratka Srba i Roma u iznosu od DEM 762.000 (Francuska)
Nemacka planira donacije za zdravstvenu zastitu na podrucju Orahovca i Gracanice kao i popravku 
telefonske mreze za podrucje Orahovca i Velike Hoce.
Italija priprema humanitarnu pomc srpskim porodicama u Gnjilanu, Kamenici i Novom Brdu u iznosu od 
DEM 40.900.
Francuska dodatno sprema finansijski paket za sredine u koje se vracaju srpske i romske izbeglice u 
iznosu od 5.000.000 FF.
Italija priprema donaciju od 500.000 DM u cilju pruzanja finansijskih kredita.
Pored pomenutih projekata, od kojih smo naveli samo one koje su direktno namenjene srpskoj zajednici, 
EU finansiranje ide i preko citavog niza NVO koje deluju sirom Kosova i Metohije.

Gracanica, 29. oktobar 2000
KOMENTAR POVODOM LOKALNIH OPSTINSKIH IZBORA NA KOSOVU I METOHIJI
Rezolucija Saveta Bezbednosti UN 1244 predvidja odrzavanje lokalnih opstinskih izobra i stvaranje 
demokratskih institucija ali ona isto tako predvidja da Misija UN u Pokrajini prethodno obezbedi puno 
postovanje ljudskih prava i sloboda svih gradjana. Nazalost, ovaj drugi zadatak nije ostvarenssto u velikoj 
meri onemogucava slobodno ucesce svih gradjana na lokalnim izborima. Odrzavati izbore koji se 
ishitreno proglasavaju za "prve slobodne izbore na Kosovu" dok kosovsko-metohijski Srbi nemaju 
osnovne slobode i vec godinu i po dana zive pod intenzivnim terorom albanskih ekstremista, predstavlja 
preuranjen korak i vrlo grub primer politickog cinizma. Takvi izbori su prema tome samo uslovno 
legitimni, buduci da bez pune slobode zivljnja i izrazavanja politicke volje svih gradjana ne moze biti 
istinskih slobodnih izbora. Otuda neucestvovanje Srba na opstinskim izobrima ne moze se nazivati 
bojkotom jer nije akt namerne opstrukcije. Predstavnici UNMIK-a i OSCE-a koji su neucestvovanje Srba 
vec kvalifikovali kao posledicu Milosevicevog diktata, izbegavsi da spomenu prave razloge za neizlazak na 
izbore, predstavlja pokusaj prikrivanja sustinskog neuspeha misije u pogledu bezbednosti i postovanja 
ljudskih prava.
SNV KIM se ipak nada da ce odrzavanje lokalnih opstinskih izbora omoguciti da u do sada 
samoimenovane opstinske strukture dodju izabrani predstavnici Albanaca na koje ce medjunarodna 
zajednica moci efikasnije da utice u cilju obezbedjenja postovanja zakona i sloboda svih gradjana, 
narocito Srba i Roma. Iz tog razloga SNV KIM je prva od svih politickih organizacija srpskog naroda u 



Poseta Americi Sreda http://www.glaskim-html.proba/glasnik/brojevi/broj30.htm

9 of 13 4.10.2007 20:27

Pokrajini predlozila da UNMIK privremeno imenuje srpske predstavnike u opstinskim strukturama gde 
god je to moguce kako bi se obezbedilo normalno ucesce srpske zajednice u politickom procesu. U 
medjuvremenu potrebno je osigurati nesmetan proces registracije svih Srba koji imaju pravo da se 
registruju, kako na Kosovu tako i u izbeglistvu.
Dinamika buduceg srpskog ucesca u politickom procesu i izgradnji demokratskih institucija zavisice pre 
svega od dinamike povratka raseljenih lica, zaustavljnja etnickog nasilja i obezbedjenja osnovnog 
postovanja reda i zakona. Insistiranje da Srbi sa nozem pod grlom ccestvuju u politickom procesu Kosova 
bez sustinskih promena kvaliteta njihovog zivota predstavljace najgrublji akt manipulacije i krsenja 
osnovnih ljudskih prava.
protosindjel Sava Janjic
porparol SNV KIM

Gracanica, 27. oktobar 2000
VLADIKA ARTEMIJE OTVORIO NOVI CENTAR ZA NESTALA I ZATVORENA LICA U 
GRACANICI
(Resource Center on Detainees and Missing Persons)
Danas je Vladika Artemije zajedno sa dr. Bernardom Kusnerom otvorio Centar biroa za nestala i 
zatvorena lica u Gracanici. Ovaj centar ce se baviti prikupljanjem informacija o nestalim i kidnapovanim 
Srbima i zajedno sa Medjunarodnim Crvenim Krstom, OSCE-om, UNMIK policijom i KFOROm radice na 
pronalazenju nestalih Srba. Ovo je prvi konkretan korak koji UNMIK preduzima u cilju resavanja za Srbe 
vrlo bolnog pitanja nestalih Srba. Nakon otvaranja kancelarije dr. Kusner je razgovarao sa rodbinom 
nestalih Srba i obecao je da ce UNMIK ciniti sve da se oni pronadju.

VLADIKA ARTEMIJE RAZGOVARAO SA BERNARDOM KUSNEROM
Danas je u manastiru Gracanica odzzan sastanak izmedju Vladike Artemija, predsednika SNV KIM i Dr. 
Bernarda Kusnera,sefa Misije UN za Kosovo i Metohiju. Sastanku su prisustvovali Dr. Rada Trajkovic, 
Randjel Nojkic, Dussn Ristic, Dragan Velic kao i najblizi saradnici g. Kusnera.
Dr. Kusner je obavestio vladiku Artemija o koracima koje UNMIK preduzima u cilju implementacije 
Zajednickog sporazuma izmedju UNMIK-a i SNV. Sledi pregled ucinjenih koraka po tackama sporazuma.
1. U poslednje vreme je preduzeto vise posebnih mera bezbednosti u kojim su angazovane mobilne 
policijske jedinice. U toku su dva bezbednosna pilot projekta u Obilicu i Vitini.
2. Trenutno u Kosovskoj policiji (Kosovo Police Service) radi 276 Srba ukljucujuci i polaznike 12-te klase 
koja pocinje sa obukom 24. novembra. Jos 260 srpskih kandidata je identifikovano od strane SNV I 
UNMIK-a i ubrzo ce proci kroz proces obuke. Aktivan je i poseban tim za regrutaciju koji obilazi srpske 
sredine u potrazi za pogodnim kandidatima.
3. U sudskom sistemu je trenutno angazovano 9 medjunarodnih sudija i 3 medjunarodna tuzioca. Neki 
sudski procesi na koje se dugo cekalo su uspesno okoncani, kao npr. slucaj Momic. Vec je identifikovano 
nekoliko srpskih sudija zahvaljujuci SNV i ocekuje se uskoro da pocnu sa radom.
4. Zajednicki komitet za povratak (Joint Committee on Returns JCR) nastavlja sa pripremom strucnih 
procena I organizovanja poseta raseljenih lica na lokacije sirom Kosova (go and see visits). Radne grupe 
su formirane za podrucje Slivova, Istoka i Vucitrna. Sa radom je pocela i posebna grupa za planiranje 
(The Planning Group) koja treba da radi na pripremi povratka Srba u narednom periodu. Vec su i 
prezentirani donatorima projekti koji treba da pomognu i olaksaju prooces povratka i uskoro se ocekuje 
priliv potrebnih novcanih sredstava. SNV KIM u radu ovog komiteta zajedno radi sa regionalnim SNV 
Kosovske Mitrovice koja daje veliki doprinos celokupnom procesu.
5. Jedinica UNMIK policije za nestala lica (Missing Persons Unit) nastavlja da istrazuje slucajeve nestalih i 
posebna UNMIK-ova komisija za pronalazak I idenitifkaciju tela (Victim Recovery and Identification 
Commission VRIC) organizuje posete srpskim sredinama prikazujuci odecu nadjenu na pronadjenim 
telima radi identifikacije. UNMIK je oformio kancelariju za nestala i zaatvorena lica (Bureau on Detainees 
and Missing Persons) u Pristini. Upravo je otvoren i resors centar (Resource Center) u Gracanici koji ce 
raditi na pitanju nestalih Srba. Ovaj proces se odvija u saradnji sa OSCE-om I Medjunarodnim Crvenim 
Krstom kao i UNMIK policijom. U poslednjih par meseci je identifikovano oko 50tak ubijenih Srba 
pronadjenih na raznim lokacijama sirom Kosova i Metohije.
6. Lokalne kancelarije (Local Community Offices) su vec u potpunosti formirane u 24 opstine na Kosovu i 
Metohiji i u njima radi blizu 200 lokalnih Srba. Predstavnici UNMIK-a i SNV KIM organizuju redovne 
posete opstinama u kojima deluju lokalne kancelarije. G. Dragan Velic, predsednik IO SNV Centralnog 
Kosova treba da uskoro preuzme duznost Direktora za kancelarije nacionalnih zajednica pri Departmanu 
za lokalnu administraciju. (Director of the Office of Community Affairs in the Department of Local 
Administration).
7. Clanovi SNV ucestvuju u radu komiteta PAVK-a za lokalnu samoupravu u opstinama na Kosovu i uneli 
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su nekoliko znacajnih klauzula u zavrsni tekst Regulacije o opstinama koje stite interese Srba na Kosovu i 
Metohiji. Na taj nacin je Program za koegzistenciju postao integralni deo Regulacije o opstinama. Radna 
grupa u kojoj ce biti i srpski eksperti bice formirana nakon opstinskih izbora kako bi doprinela pripremi 
Regulacije o pravima kosovskih zajednica (Regulation on the Rights of Kosovo Communities).
8. U toku su diskusije sa UNMIK-om kako bi se nasli najbolji nacini za stvaranje zajednickog komiteta za 
zastitu srpskog kulturnog i duhovnog blaga u Pokrajini. U saradnji sa SNV KIM formiran je NGO 
MNEMOSINE koji ce omoguciti bolju koordinaciju u cilju zastite srpske bastine.
Informativna sluzba SNV KiM

Predsednik Jugoslavije Vojislav Kostunica gostovao na RTS
NE MOZE SE OSPORAVATI POSTOJANJE SRJ
Beograd - Predsednik Jugoslavije Vojislav Kostunica izrazio je sinoc uverenje da se SR Jugoslavija 
priblizava vaznom trenutku konacnog priznavanja svog medjunarodnog drzavnog statusa, kao i 
resavanja unutrasnjih odnosa izmedju Srbije i Crne Gore demokratskim dijalogom. Gostujuci u udarnom, 
drugom Dnevniku Radio-televizije Srbije, on je rekao da se postojanje SRJ ne moze osporavati i da se ne 
moze govoriti o osnivanju zajednicke drzave Srbije i Crne Gore, jer SRJ postoji od 1992. godine.
"Mozemo je preurediti, moze ona i da prestane da postoji voljom naroda u jednoj ili drugoj federalnoj 
jedinici, ali niko joj ne moze odreci postojanje", rekao je Kostunica. On je naglasio da je ucinjeno sve da 
se povede "veoma tolerantan, razlozan dijalog izmedju Beograda i Podgorice" o novim odnosima u 
federaciji. Dodao je da je moguce da se volja naroda o adekvatnom ustavnom resenju zajednicke drzave 
testira na referendumu u obe federalne jedinice ili samo u Crnoj Gori, ako je to potrebno.
"Sve ce biti ucinjeno sto bi vodilo u pravcu izjasnjavanja samog naroda o buducem ustavnom uredjenju. 
Mi smo apsolutno protiv toga da se volja naroda zaobidje", rekao je Kostunica, komentarisuci zahtev 
vladajuce crnogorske koalicije da se prijem SRJ u Ujedinjene nacije odlozi dok ne budu reseni odnosi u 
saveznoj drzavi.
Kostunica je rekao da je zahtev SRJ za prijem u UN podnet posle konsultacija sa francuskim, grckim i, 
posebno, ruskim zvanicnicima prilikom njegove nedavne posete Moskvi. On je dodao da je taj zahtev 
podnet i zbog potrebe sto brzeg povratka SRJ u sve ostale medjunarodne organizacije i institucije, 
posebno finansijske, a izrazio je uverenje da bi "svako dobronameran u Crnoj Gori morao s tim da se 
slozi". (Beta)

BEOGRAD IDE U OUN, KOSOVO OSTAJE U SRJ, STIZE PRIRODNI GAS
U razgovorima Vladimira Putina i Vojislava Kostunice data snazna podrska povratku Jugoslavije u
medjunarodnu zajednicu i suverenitetu nad juznom srpskom pokrajinom. - Rusija obnavlja isporuke
gasa. - Razgovori sa sefom ruske diplomatije. - Susret predsednika SRJ i patrijarha srpskog Pavla sa
ruskim patrijarhom Aleksijem Drugim 
Ruski predsednik Vladimir Putin pruzio je danas snaznu javnu podrsku zahtevu svog gosta predsednika
SRJ Vojislava Kostunice da Kosovo ostane deo Jugoslavije, a zelja za jacanjem svestrane saradnje
propracena je konkretnim obecanjem domacina o obnovi isporuka gasa Jugoslaviji. 
Jugoslovenski predsednik je tokom jednodnevne posete Moskvi, prve zvanicne posete stranoj drzavi od 
preuzimanja polozaja, najavio da ce se SRJ obratiti za clanstvo Ujedinjenim nacijama. 
"Pripremili smo zahtev i on ce otici u UN posle danasnjeg razgovora sa ruskom stranom", rekao je 
Kostunica posle razgovora u Kremlju koji su trajali sat vremena u prosirenom sastavu, a pola sata u cetiri 
oka sa sefom ruske drzave. 
Sa jugoslovenskim predsednikom u Moskvu je doputovao i poglavar Srpske pravoslavne crkve patrijarh 
Pavle. Ovo je prvi slucaj u istoriji Jugoslavije da u posetu stranoj drzavi krecu istovremeno najvisi 
predstavnici i drzavne i crkvene vlasti. 
Mirno iz krize 
Putin je rekao da je rusko rukovodstvo zadovoljno time sto "Jugoslavija izlazi iz krize" i sto problemi nisu 
morali da budu resavani uz primenu sile. 
"Zahvaljujuci Vama, Vasoj suzdrzanosti, hrabrosti i pravilno odabranoj taktici, uspeli ste da bez krvi resite 
probleme koji stoje pred zemljom", citira agencija RIA Novosti Putinove reci. 
Kostunica i Putin u Kremlju 
Ruski predsednik je dodao da njegova zemlja postuje izbor jugoslovenskog naroda i cestitao Kostunici 
stupanje na duznost.
"Zelim da istaknem da smo imali veoma otvoren, veoma detaljan dijalog, o celokupnom kompleksu 
odnosa izmedju Jugoslavije i Rusije, i pozdravljamo dolazak predsednika Jugoslavije Vojislava Kostunice 
u Moskvu", obratio se novinarima po okoncanju razgovora Putin. 
"Jugoslavija ne samo da je tradicionalan, nego je i jedan od najblizih partnera Rusije na Balkanu. Rusija 
je uvek bila uz Jugoslaviju. I onda kada je jugoslovenski narod ziveo, manje-vise dobro, i onda kada je 
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imao teske trenutke. Namera nam da je i dalje razvijamo te odnose, u svim pravcima". 
"Razmatrali smo pitanja koordinacije nasih napora na medjunarodnoj sceni. Rusija pozdravlja, i svakako 
ce pomagati u procesu povratka SRJ u sve medjunarodne organizacije, OUN i druge", dodao je Putin: 
"Kao kamen temeljac ovoga su napori medjunarodne zajednice da se striktno postuje teritorijalni 
integritet Jugoslavije. Mislimo da u najskorije vreme treba da budu ukinuta sva ogranicenja sto se tice 
kontakata i saradnje sa SRJ, ukljucujuci i vojnotehnicku i ekonomsku saradnju". 
"Medjunarodna zajednica je obavezna da ucini sve sto je moguce kako bi se obnovila privreda 
Jugoslavije", smatra Putin. "Rusija je spremna da u tome da svoj doprinos. Dogovorili smo se sa 
predsednikom Kostunicom o sto skorijoj obnovi isporuka gasa Jugoslaviji, i nasi eksperti vec su poceli da 
razradjuju uslove za obnavljanje ovih isporuka", naglasio je ruski predsednik. 
Ruske isporuke gasa Jugoslaviji prekinute su zbog duga od 300 miliona dolara napravljenog tokom ranijih 
vremena. 
Razgovori o ekonomskoj saradnji nastavljeni su kasnije i tokom radnog rucka koji je Putin priredio u cast 
predsednika Jugoslavije. Rucku je prisustvovao i premijer Rusije Mihail Kasjanov. 
"Sa predsednikom Putinom i ministrom inostranih poslova Ivanovom smo vodili vrlo konstruktivan, dobar
i prijateljski razgovor", izjavio je Kostunica u obracanju novinarima. "U tome nema nicega neobicnog,
nasi odnosi su uvek bili otvoreni i prijateljski". 
Prijateljski gest 
"Ali, od onog trenutka kada je demokratski talas zahvatio i Saveznu Republiku Jugoslaviju, od kada se 
stvaraju i konsoliduju demokratske institucije, kada se Srbija, za mesec-dva nalazi pred novim izborima, 
a SRJ za nedelju dana dobija novu saveznu vladu, otvorila se i nova era u nasim odnosima". 
"Istovremeno, nasa zemlja se vraca u medjunarodne institucije. Juce smo postali clanica Pakta za 
stabilnost jugoistocne Evrope, a u toku su i nasa nastojanja da se vratimo u one medjunarodne 
organizacije ciji smo ne samo clanovi, vec i osnivaci. Rec je o Ujedinjenim nacijama i Organizaciji za 
evropsku bezbednost i saradnju". 
"Mislim da se sa povratkom SRJ u svet, u medjunarodne institucije, stvara mogucnost za mnogo 
potpuniju saradnju Ruske Federacije i nase zemlje. To je sasvim prirodno, jedna slobodna zemlja, 
Savezna Republika Jugoslavija, oslobodjena stega sankcija medjunarodne zajednice, moze mnogo pre i 
mnogo vise da saradjuje sa Ruskom Federacijom", smatra Kostunica. 
"U nasem danasnjem razgovoru bilo je reci i o uzajamnim konsultacijama, dogovorima, ruskih i nasih 
zvanicnika, kada je rec o medjunarodnim organizacijama, forumima i konferencijama. Ne treba da 
podsecam na to koliko su nasi stavovi bili podudarni, bilo da je rec o sankcijama, bilo da je rec o Kosovu, 
bilo da je rec o proslogodisnjoj agresiji NATO". 
"Zato je ovaj susret vazan. On je znacajan i po tome to je ruska strana i ovaj put ucinila jedan prijateljski 
gest. Demokratske institucije, koje se stvaraju u Jugoslaviji, mogu biti ugrozene otezavanjem 
humanitarnih prilika i za to je Ruska Federacija, a pre svega gospodin Putin, imala puno razumevanja. 
Tako je i doslo do razgovora nasih eksperata, pre svega o jednoj interventnoj isporuci gasa, ali i o 
buducoj saradnji". 
Komentarisuci cinjenicu da je ovo prvi put da se na najvisem rusko- jugoslovenskom nivou srecu 
istovremeno i drzavna i crkvena delegacija, Putin je prvo napomenuo da je Rusija mnogonacionalna 
zemlja i da su je svi njeni zitelji, bez obzira na veroispovest, uvek smatrali svojom domovinom, i kao 
takvu je stitili. 
Novi momenat 
"Ali to sto se danas srecu i poglavari nasih crkava, to je sustinski novi momenat u medjudrzavnim 
odnosima. Tome posebno objasnjenje nije potrebno, to treba samo pozdraviti. To objasnjava i to sto je 
ogromna vecina ruskog zivlja uvek podrzavala i nastavlja da podrzava jugoslovenski narod, ma kako 
slozeni procesi da su se desavali u vasoj zemlji", naglasio je Putin. 
"Mira i stabilnosti na Balkanu nema bez demokratske SR Jugoslavije, bez unutra i prema spolja slobodne 
SRJ. Poslednji izbori su doneli to oslobadjanje, i otvaranje prema svetu. Sada ce politicki zivot na Balkanu 
izgledati drukcije. Mislim da ce Savezna Republika Jugoslavija od sada zaista predstavljati garant mira i 
stabilnosti na Balkanu", smatra Kostunica. 
"Balkan nece biti bure baruta, kao sto je do sada bio. Ali da bi se to postiglo potrebno je jos nesto. 
Potrebno je u tim izukrstanim strateskim interesima i uticajima, da se oseca i da postoji nesto sto je 
rusko prisustvo. To sada jeste slucaj, bilo da je rec o resavanju pitanja Bosne ili Kosova. Tu mora da 
postoji ravnoteza evropskih, ruskih i americkih uticaja i samo ona moze da donese mir i stabilnost u tom
regionu". 
"Svaki monopol jedne od velikih sila mogao bi biti poguban", zakljucio je Kostunica. 
"Mislim da Balkan ostaje slozen region, ali poslednji dogadjaji u SRJ daju nam nadu da borba ovih 
razlicitih interesa moze da se vodi u skladu sa demokratskim procesima", dodao je Putin. 
"Postoje oblasti u kojima Rusija moze znacajno da pomogne Jugoslaviji, ali i oblasti u kojima SRJ moze 
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da pomogne Rusiji. Ako budemo isli tim putem uspecemo", zakljucio je ruski predsednik. 
Posle susreta sa predsednikom Ruske Federacije usledio je i prijem Vojislava Kosunice kod patrijarha 
moskovskog i cele Rusije Aleksija Drugog. 
Predsednika Kostunicu je na pocetku sestocasovne radne posete na aerodromu Vnukovo docekao sef 
ruske diplomatije Igor Ivanov sa kojim je jugoslovenska delegacija neposredno zatim imala jednocasovni
sastanak. 
"Ovo nije moj prvi razgovor sa gospodinom Ivanovom, bilo ih je i prethodnih godina, doduse, tada sam 
bio samo opozicioni vodja", rekao je Kostunica. "Prilike su se u medjuvremenu promenile. Sestog oktobra 
ove godine imao sam priliku da sretnem gospodina Ivanova u Beogradu kao predsednik Republike, i evo 
sada ponovo nakon tri nedelje. Ovo samo govori o vaznosti koju pridajemo jugoslovensko-ruskim
razgovorima". 
"Jugoslavija ostaje kljucni partner Rusije na Balkanu", izjavio je Ivanov. "Moskva namerava da razvije 
saradnju sa Beogradom na svim poljima, na dugorocnoj osnovi". 
"SRJ mora da zauzme mesto koje joj pripada u Ujedinjenim nacijama i ostalim medjunarodnim telima i 
ponovo postane punopravni clan svetske zajednice", naglasio je Ivanov dodajuci da ce Rusija u tom 
smislu Jugoslaviji pruziti svu neophodnu pomoc. 
Jugoslovenski predsednik otutovao je iz Moskve kasnije po podne. Na aerodromu Vnukovo 2 Kostunicu
su ispratili prvi zamenik ministra inostranih poslova Rusije Aleksandar Avdejev i drugi predstavnici
Ministarstva inostranih poslova i saradnici ambasade SRJ u Rusiji. 
Slobodan Samardzija 

Cuvari svetinje" Dragana S. Tanasijevica
PLAKETA ULUPUDS ZA FOTOGRAFIJE VISOKIH DECANA
Za nesto vise od mesec dana foto-monografija Dragana S. Tanasijevica "Cuvari svetinje" posvecena 
manastiru Visoki Decani dozivela je drugu promociju u Beogradu. Ovog puta na 45. beogradskom sajmu 
knjiga. O knjizi, vec ocenjenoj kao "najpreciznije izvedeno fotografsko delo za poslednjih 152 godine 
srpske fotografije" i kojoj je jednoglasno dodeljena Plaketa ULUPUDS za najbolju foto-monografiju na 
ovogodisnjem Sajmu govorili su episkop rasko-prizrenski Artemije (Radosavljevic), iguman manastira 
Visoki Decani Teodosije (Sibalic) i autor.
- I u ovo nase vreme kada mnogi zivi zavide mrtvima podize Bog coveka po imenu Dragan Tanasijevic i 
stavi mu u srce misao dobru da objektivom svoga aparata ovekoveci vecnost u vremenu. Plod njegove 
vere, ljubavi i samopregora jeste i ova retka knjiga u slici i reci koja ponese ime "Cuvari svetinje" i koja 
na svojim stranicama pokazuje i cuva likove sadasnjih decanskih monaha i mnoge momente iz njihovog 
monaskog i bogougodnog zivota. Ova knjiga je jos jedna upaljena sveca neophodna najpre nama, 
Srbima 21. veka, u koji uskoro ulazimo, da nadjemo izlaz iz ovog bezizalaza u koji smo dovedeni, ali i 
sveca vodilja za nase blize i dalje potomke, koja ce i svojom neprolaznom svetloscu pomoci da shvate, 
dozive i pravilno ocene vreme naseg naroda na samom kraju drugog milenijuma hriscanske ere - 
predstavio je vladika Artemije "Cuvare svetinja".
Najnovija Tanasijeviceva monografija o manastiru Visoki Decani, za koju istoricari umetnosti drze da 
spada u "malobrojne uspele price" o zaduzbini kralja Stefana Decanskog, prevedena je na sedam jezika. 
Sa blagoslovom vladike Artemija, knjigu je objavila kuca Publikum, a kao izdavac potpisana je Ljiljana 
Tanasijevic.
J. T.

SVETOJ PETKI
Prepodobna majko nasa suznooka 
Pustinoziteljko,
Tihovateljko,
Utesiteljko,
Zveri pitomiteljko,
Demona pobediteljko,
Molimo te, suzu moliteljnu
I za nas pregersne kani, 
Eda bi ona jedna molitvom tvojom snazena,
Snage nam ulila da se s grehom pohrvemo,
Da njome pomazani grehotocnika izgonimo,
Srca svoja njome ocistimo,
U njemu mesto za Spasitelja
Hrista spremimo.
Amin.
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